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BucuraţiBucuraţiBucuraţi---vă!vă!vă!   

S 
e constată că în foarte multe 
parohii și mănăstiri, la cerința 
credincioșilor, se intensifică să-

vârșirea Tainei Sfântului Maslu care adu-
ce și iertare de păcate, și alinare, dar și 
sensibilizare a credincioșilor față de sufe-
rința semenilor lor. Taina Sfântului Mas-
lu în care se leagă vindecarea trupului 
de cea a sufletului, în care se leagă rugă-
ciunea bolnavului și a familiei sale cu ru-
găciunea Bisericii întregi este pentru noi 
acum scăldătoarea Vitezda. Biserica în-
săși a fost prefigurată prin această scăl-
dătoare. 
     Sfinții Părinți spun că îngerul care 
tulbura apa și făcea ca primul care se 
aruncă în scăldătoare să fie vindecat 
este o prefigurare a Tainei Botezului. Cu 
deosebirea însă că harul în Vechiul Tes-
tament era dat în arvună, nu în plinăta-
te. Pe când, în Biserica lui Hristos, harul 
este dăruit în plinătate. Atunci doar pri-
mul se vindeca, primul care intra în scăl-
dătoare, acum se vindecă toți care se 
botează în scăldătoarea sau în Taina Bo-
tezului. Și se vindecă de toate bolile da-
că au credință puternică, atât de bolile 
trupești, cât și de cele sufletești. Biserica 
este noua Vitezdă, locul vindecării, locul 
ridicării. 
     Vedem din Evanghelie această legătu-
ră între păcat și boală, dar vedem și le-

gătura între suferință și pocăință. Multa 
suferință a acestui om paralizat s-a trans-
format în vreme de pocăință, o pocăință 
arătată prin răbdare multă și prin nădej-
de multă. Sfântul Ioan Gură de Aur, în 
comentariul la Evanghelia după Sfântul 
Evanghelist Ioan, spune că acest om bol-
nav, paralizatul de la scăldătoarea 
Vitezda, ne învață multa răbdare fără 
cârtire; el nu se revoltă, nu se răzvrăteș-
te împotriva lui Dumnezeu, nu cârtește, 
nu-și blestemă soarta că de atâția ani 
suferă, ci suferă întru răbdare și suferă 
întru nădejde. Deși atâția oameni erau în 
jurul lui și nimeni nu l-a ajutat niciodată, 
el nu îi judecă pe ceilalți, nu se plânge 
zicând că ceilalți sunt niște egoiști, nu-i 
blestemă, nu-i vorbește de rău pe cei 
care ar fi putut să-l ajute și nu l-au ajutat 
și rabdă întru speranță, rabdă și așteaptă, 
și această răbdare a lui întru smerenie și 
întru speranță, fără cârtire și fără a jude-
ca pe alții, fără să cârtească împotriva lui 
Dumnezeu și fără să judece pe cei din 
jur, a fost socotită lui ca pocăință, sufe-
rința transformată în pocăință. 
     Deci învățăm de la acest slăbănog sau 
paralizat cum să transformăm suferința 
în pocăință pentru păcate. Cunoscând 
această transformare a suferinței în po-
căință, Mântuitorul Iisus Hristos s-a dus 
direct să ajute pe acest om care nu mai 

era ajutat de nimeni dintre oameni. Ve-
dem apoi mărturisirea lui, recunoștința 
lui față de Dumnezeu și față de Iisus Hris-
tos, și aceasta ne arată că Dumnezeu 
cunoaște și suferința fiecăruia, cunoaște 
și pocăința și speranța fiecăruia, și că, 
deși uneori ni se pare că Dumnezeu în-
târzie, totuși El vine, dar nu când dorim 
noi și cum dorim noi, ci când dorește El 
și când consideră El că e necesar pentru 
noi. Nu toți oamenii au aceeași putere 
de a răbda, nu toți oamenii au aceeași 
putere de a suferi întru smerenie, însă 
prin acest păcătos pocăit prin suferință 
Hristos Domnul a vrut să arate cum se 
poate schimba omul duhovnicește; folo-
sind o suferință a trupului, își înnoiește, 
își schimbă și însănătoșează sufletul în 
relația cu Dumnezeu și în relația cu se-
menii. 
     Să rugăm pe Hristos Domnul să ajute 
pe toți cei care suferă să transforme su-
ferința lor în pocăință, iar dacă n-au fă-
cut greșeli sau păcate multe, să transfor-
me suferința lor în speranță, ca apoi să 
simtă bucuria vindecării, ridicării și a 
întâlnirii cu Hristos doctorul sufletelor și 
al trupurilor noastre, spre slava Preasfin-
tei Treimi și spre a noastră mântuire.  
 
(extras din predica PF Daniel la Duminica 

a IV-a după Paști - a Slăbănogului)  

PF Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române 

„C ând eraţi bolnavi, semenul vostru vă căra. Acum 
aţi fost vindecaţi, căraţi-l pe semenul vostru. Şi 
aşa veţi plini, oameni buni, ceea ce lipseşte în voi. 

„Ia-ţi” deci „patul tău”. Dar când l-ai ridicat în spinare, nu 
sta; umblă. În iubirea aproapelui, în grija pe care o ai faţă 
de semenul tău, tu eşti într-o călătorie. O călătorie către 
Dumnezeu.” 

Calea spre mântuire 

Să vieţuim în iubirea aproapelui 

Învierea lui Hristos şi învierea noastră 

Suferința ne poate schimba 
sufletul în relația cu 
Dumnezeu și cu semenii 

Fericitul Augustin (†430 d. Hr.) 
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Î 
ngenuncherea în timpul slujbelor săvârșite în Biserică, 
însoţită de cele mai multe ori de metanii, este o formă 
de cinstire a lui Dumnezeu şi de exprimare a sentimen-

tului nostru de respect, smerenie şi supunere faţă de El. 
     În perioada postpascală și până la Cincizecime, tot mai 
mulţi credincioşi se întreabă dacă pot îngenunchea sau face 
metanii atât în locașurile de cult, cât și în cadrul rugăciunilor 
particulare. Pentru a da un răspuns care să clarifice această 
problematică, este necesar să căutăm dispoziţiile și normele 
canonice sau tipiconale existente. 
     Astfel, cel de-al 20-lea canon al primului Sinod Ecumenic 
desfășurat la Niceea în anul 325 încearcă să generalizeze 
săvârşirea rugăciunilor din perioada Cincizecimii „stând în 
picioare”: 
 

„Deoarece sunt unii care îşi pleacă genunchii Duminică şi 
de la Paşti până la Rusalii, pentru ca toate să se păzească 
în acelaşi fel, în fiecare parohie (eparhie), Sfântului Sinod 
i s-a părut ca rugăciunile să fie aduse lui Dumnezeu stând 
în picioare”. 
 

     Mai apoi, Sfântul Ierarh Vasile cel Mare, Arhiepiscopul 
Cezareei Capadociei, arătă, în canonul 91, că perioada 
„Sfintei Cincizecimi” nu este o vreme de întristare, ci o peri-
oadă de bucurie pentru prezența vie a Mântuitorului în viața 
noastră, drept pentru care nu vom îngenunchia la rugăciu-
ne: 
 

„Apoi şi Cincizecimea întreagă este semn de aducere 
aminte a Învierii ce se aşteaptă în veacul viitor. Că acea 
una şi întâia zi, de şapte ori înşeptindu-se, constituie cele 
şapte săptămâni ale Sfintei Cincizecimi... în care zi, orân-
duielile Bisericii ne-au învăţat să preferăm felul de a sta 
drept la rugăciune, spre a ne aduce lămurit aminte, ca 
oarecum să ne strămutăm mintea noastră de la cele pre-
zente la cele viitoare”. 

 
     De asemenea, Sinodul Trulan (Constantinopol, 692), prin 
canonul 90, precizează: 
 

„Am primit în mod canonic, de la Dumnezeu purtătorii 
Părinţii noştri, să nu plecăm genunchii în duminici, cin-
stind (astfel) Învierea lui Hristos. Drept aceea, ca să nu 
nesocotim chipul lămurit al ţinerii acestei (porunci), rân-

duim (poruncim) limpede credincioşilor, ca sâmbăta, du-
pă intrarea cea de seară a preoţilor în altar, potrivit obi-
ceiului care se ţine (în vigoare) nici unul să nu plece ge-
nunchii până duminică seara următoare, când (în care) 
după intrarea în vremea luminândei, plecând îndată ge-
nunchii, în chipul acesta să aducem rugăciunile (noastre) 
Domnului”. 
 

     Astfel, pe baza acestor prevederi canonice observăm că 
Sfinţii Părinţi au interzis îngenuncherea atât Duminica, în 
ziua Învierii, cât şi în perioada postpascală. Însă, având în 
vedere faptul că de sinoadele ulterioare ale Bisericii nu au 
insistat asupra acestei chestiuni și nu au formulat alte hotă-
râri clare, obiceiul nu s-a păstrat până în zilele noastre sau nu 
s-a transmis uniform în tot spațiul ortodox. 
     Într-un interviu publicat pe site-ul doxologia.ro, părintele 
Costel Mareş, protopop de Moineşti atrage atenția asupra 
faptului că aceste hotărâri canonice au fost luate în vremea 
respectivă, foarte îndepărtată, când participarea credincioşi-
lor la slujbele divine se făcea cu regularitate, erau mult mai 
ancoraţi în viaţa Bisericii. În Biserica veche – subliniază părin-
tele Mareș – îngenuncherea era interzisă „nu doar în această 
perioadă, ci și în toate zilele de duminică, pentru că acest act 
de cult era privit ca expresie a pocăinţei, a părerii de rău, a 
plângerii pentru păcatele săvârşite, ceea ce era în totală con-
tradicţie cu starea de bucurie pe care o crea perioada pasca-
lă”. 
     De aceea, este necesar să deosebim caracterul penitențial 
al îngenuncherii și al metaniei de cel al bunei cuviinţe, evlavi-
ei sau respectului din unele momente centrale ale slujbelor 
din biserică. Ca act de pocăinţă, îngenuncherile şi metaniile 
nu pot fi justificate şi practicate în această perioadă de bucu-
rie, pe când ca semne de evlavie şi respect, ele sunt îngăduite 
și nu mai contravin caracterului acestuia sărbătoresc al dumi-
nicii sau perioadei dintre Învierea Domnului şi Rusalii sau 
Cincizecime. 
 
     Așadar, creștinii care cunosc normele canonice enunțate 
mai sus și le respectă procedează corect, având în vedere că 
ele poartă amprenta primelor veacuri creștine alături de au-
toritatea Sfinţilor Părinţi, care au fost inspiraţi de Dumnezeu, 
iar celor ce nu au cunoștință de aceste dispoziții, nu li se va 
impune adevărul cu mustrare, ci li se va recomanda respec-
tarea lui cu îngăduință și în duhul iubirii creștine. 

Este bine să ştim 

Îngenunchem și facem metanii 
între Paști și Rusalii? 
Cătălin Acasandrei | Doxologia.ro 
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